
فقط 30 درصد از پتانسیل های چابهار، فعال شده است / نظر هندیها نسبت به چابهار،

مثبت است

صفورا طالب زاده / چابهار تایمز:

 

ارزیابتان را از اهمیت منطقه آزاد چابهار در منطقه خاورمیانه را بفرمایید؟ در شرایط فعل استفاده از این بندر چقدر میتواند نتیجه

بخش باشد؟

منطقه آزاد چابهار از تحریمها معاف و طبق قرارداد سه جانبه اقتصادی که بین ایران، افغانستان و هند امضا شد همچنان از این

معافیتها برخوردار است. با توجه به موقعیت جغرافیای منطقه آزاد چابهار که دقیقاً پشت تنه هرمز قرار دارد و ژرفای دریای عمان

بسیار بیشتر از خلی فارس است، این امان فراهم شده که کشت های غول پیر بتوانند به راحت تردد، تخلیه و بارگیری داشته باشند.

بنابراین موقعیت بسیار مناسب برای تجارت، صادرات، واردات و ایجاد کسب و کار وجود دارد.

در حال حاضر نیز این بندر به عنوان BOT زمینه مشارکت هندیها را فراهم آورده است. به منطقه آزاد چابهار به عنوان ی ظرفیت

تواند محلکه توان ارزآوری برای کشور حائز اهمیت است این بندر در راستای ارزآوری م اه کرد که در شرایط فعلبالقوه باید ن

برای صادرات محصولات داخل و ترانزیت باشد.

 

چابهار چونه متواند از پتانسیلهای ترانزیت خود در بخش انرژی از شرق آسیا و جنوب غرب آسیا به شمال اروپا استفاده کند؟

کریدور شمال_جنوب در حال راهاندازی است؛ قطعاً در بحث انرژی هم ب تاثیر نخواهد بود و این متواند راه برای تجارت های

مختلف اعم از انرژی و دیر کالاها باشد.

 

نقش منطقه آزاد چابهار در اتصال کریدورهای شمال – جنوب و شرق – غرب را چونه ارزیاب م کنید؛ چونه متوان از پتانسیل

بندر چابهار در بحث ترانزیت به پولسازی و ارزآوری برای کشور رسید؟

متول این بخش ، وزارت راه و شهرسازی است و باید زیرساختهای لازم را آماده کند. البته بیشتر زیرساختها فراهم شده ول قسمت

های از آن هنوز با مشل مواجه است که در صورت تمیل متوانیم از ظرفیت هندیها در این تجارت با قیمت مقرونبه صرفهتر و با

زمان کمتر، برای استفاده از این کریدور بهره ببریم.

هندیها متوانند کالاهای خود را به کشورهای CIS یا اتحادیه اروپا از این مسیر منتقل کنند که این مساله حاک از آن است شاهراه

تجاری چابهار، برای کشورهای جنوب شرق آسیا بسیار مطلوب مباشد. خروج جان گرفتن این مسیر تجاری بازرگان، اشتغالزای و

ارزآوری برای کشور است.



 

چونه میتوان از ظرفیتهای بیشتر هند و البته سایر کشورهای منطقه به منظور رونق اقتصادی چابهار استفاده کنیم؟

همان طور که گفتم، عمدهترین مشلات در منطقه آزاد چابهار بحث زیرساختهاست و لازمه رونق بیشتر این بندر فراهم کردن

زیرساختهای لازم است. باید بیشتر در این خصوص کار شود تا بتوان فضا را برای جذب سرمایهگذار فراهم کرد. منظور از

سرمایهگذار هم داخل است و هم خارج. ول در شرایط فعل سرمایهگذار خارج اهمیت بالای دارد و آنها نیز زمان در منطقه آزاد

چابهار سرمایهگذاری مکنند که زیرساختهای حداقل را داشته باشند. شهرکهای صنعت خوب در چابهار ایجاد شده که ظرفیت

ایجاد واحدهای تولیدی را دارد ول تا بحث زیرساخت تمیل نشود نمیتوان انتظار حضور سرمایهگذار خارج در چابهار را داشته

باشیم. ما باید موقعیت منطقه آزاد چابهار را برای کشور مهم تلق کنیم و با جدیت بیشتری مباحث زیرساخت را پییری کنیم. در حال

حاضر منطقه آزاد چابهار به مرحله رقابت با بنادری مثل دوب و دوحه نرسیده است و ناه مسئولین باید به این سمت برود.

 

به نته مهم اشاره کردید، اساساً لازمه رقابت منطقه آزاد چابهار با سایر بنادر موفق در منطقه چیست؟

تا زمان که زیرساخت ها فراهم نشود سرمایهگذاران داخل و خارج حضور بسیار کمتری در این منطقه خواهند داشت. زیرساخت ها،

لازمه اولیه برای پیشرفت این منطقه است. مباحث بان نیز از عمده مسایل دیر است و سرمایه گذار خارج باید بتواند پول و سود

خود را انتقال و برگشت دهد تا بتواند در این منطقه حضور یابد.

 

منطقه آزاد چابهار به عنوان قطب انرژی، چه بازارهای هدف را متواند پوشش دهد؟

بازارهای هدف چابهار کشورهای حوزه خلی فارس است. صادرات انرژی از منطقه آزاد چابهار کمتر مورد توجه واق شده است، در

بحث صادرات محصولات پتروشیم در عسلویه بیشتر کار شده در صورتیه بندر چابهار ظرفیت صادرات بهتری برای محصولات

پتروشیم دارد. شهرکهای صنعت پتروشیم در چابهار ایجاد شده و اکثر پتروشیمها در آنجا زمین دارند ول در خصوص انرژی گاز

اه های اقتصادی خود را در چابهار راهاندازی کنند. با این حال، طبق برنامهریزیهایباید، مجهز به سیستمهای گاز باشند تا بتوانند بن

که انجام شده ظرف چند سال آینده این مشل نیز حل خواهد شد.

 

آیا منطقه آزاد چابهار در سایر زمینهها متواند به اقتصاد ایران در خروج از اقتصاد ت محصول کم کند؟

زمانیه از منطقه آزاد صحبت مکنیم یعن هرگونه تجارت قانون را در آن انجام داد ول باید برای انجام آن تجارت توجه کرد که آیا

زیرساخت های لازم را مهیا است یا نه؟ موقعیت جغرافیای چابهار بسیار خوب است و این بندر به زودی به ی از کریدورهای بسیار

مهم ایران تبدیل خواهد شد.

 

 نقش چابهار که به خطوط ریل مجهز شده باشد و در حوزه ترانزیت ی ایستاه استراتژی محسوب شود را در توسعه مناسبات و

هماریها با اتحادیه اوراسیا چونه میبینید؟



با توجه به ظرفیت بالای بندر چابهار این پتانسیل که بتواند هماریهای خوب با اروپا و کشورهای آسیای میانه داشته باشد در

برنامههای ارائه شده دیده مشود ول متاسفانه تاکنون به نتیجهای نرسیدهایم. برنامهها در حال اجرای شدن است ول روند به کندی

پیش مرود.

 

با تلاشها و اقدامات صورت گرفته تا به امروز، تا چه میزان توانستهایم از ظرفیت منطقه آزاد چابهار استفاده کنیم؟

کمتر از ۵۰ درصد و شاید به جرأت بتوان گفت که کمتر از ۳۰ درصد از ظرفیتهای موجود در منطقه آزاد چابهار استفاده شده است

که تحریمها نیز در این خصوص بتاثیر نبوده اند و بیشتر از هر مساله دیری اقتصاد این منطقه را تحت تاثیر قرار داده اند.

قطعاً فشارهای اقتصادی و تحریمها در روابط کشورها ب تاثیر نیستند. ذات سرمایه و پول، ترسو است و فعالین اقتصادی بینالملل در

جای سرمایه گذاری مکنند که خطر کمتری داشته باشد. فعالین اقتصادی هندی فعالیت بسیار خوب و نسبتا زیادی در منطقه آزاد

چابهار دارند و نظرشان در مورد این منطقه بسیار خوب و مثبت است، ول در این بحث که تا چه حد متوانند در مقابل تحریمها

مقاومت داشته باشند امری نامعلوم است که با گذشت زمان مشخص مشود.


